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DAGSORDEN 

Fagligt Forum - Lægemiddelkomiteen 
Tirsdag d. 8. oktober 2019, kl. 14.00-16.00 
Mødelokale 2 
Regionshuset, Niels Borhs Vej 30, 9220 Aalborg Ø 

Mødedeltagere 

• Birgitte Klindt Poulsen, Ledende Overlæge, Klinisk Farmakologisk Enhed, Aalborg Universitetsho-

spital 

• Carl-Otto Gøtzsche, Klinikchef, Klinik Anæstesi, Børn, Kredsløb og Kvinde, Aalborg Universitets-

hospital 

• Charlotte Birkmose Rotbøl, Ledende Overlæge, Onkologisk afdeling, Aalborg Universitetshospital 

• Gitte Nielsen, Ledende Overlæge, Kardiologisk afdeling, Regionshospital Nordjylland - Afbud 

• Ib Rasmussen, Overlæge, Klinik Psykiatri Syd, Psykiatrien – Aalborg Universitetshospital 

• Inger Brouw Iversen, Lægemiddelenheden, NordKAP 

• Jens Ravnholt Pedersen, Kontorchef, Kvalitet og Forretningsprocesser, Organisation og Menne-

sker - Afbud 

• Lecia Møller Nielsen, Afdelingsleder, Lægemiddelinformation, Sygehusapoteket 

• Lene Secher, Medicin – Støttesystemer, IT - Afbud 

• Lise Yder, Afdelingsleder, Klinisk Farmaci, Sygehusapoteket 

• Lotte Tuxen, Afsnitsledende sygeplejerske, Neurologisk afdeling, Aalborg Universitetshospital - 

Afbud 

• Louise Aagaard Christiansen, Økonomi, Patientforløb og Økonomi 

• Marcin Ryszard Kowalski, Ledende overlæge, Afsnit for Gigt- og Rygsygdomme, Regionshospital 

Nordjylland - Afbud 

• Salome Kristensen, Overlæge, Gigt- og Rygmedicin, Aalborg Universitetshospital - Afbud 

• Stavros Papaiannou, Læge, Klinik Psykiatri Syd, Psykiatrien - Aalborg Universitetshospital 

• Thomas Gregersen, Lægemiddelenheden NordKAP 

• Rikke S. Nielsen-Man, Sundhedsplanlægning, Patientforløb og Økonomi 

Dagsorden 

1. Velkomst og præsentation 

Velkomst ved formandskabet 

Der var præsentationsrunde ved deltagerne. Læge Samuel Azuz, Klinisk Farmakologisk En-

hed, deltager fremadrettet på møderne i Fagligt Forum. 

 

1.1. Opsummering på Intromødet til arbejdet i Lægemiddelkomitéen d. 26. september 

2019  

Intet til referat. 

 

1.2. Hvad rør sig hos deltagerne af Fagligt Forum ift medicin og hvilke tanker har I gjort 

jer? 
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Temamødet blev vendt. Fra praksissektoren har brug af rekommandationslisten, og de 

problemstillinger, der kan være i en overførsel til lokal kontekst været det der var mest 

brug for. 

Vurderingen var samlet, at det kunne have været godt med mere tid og fokus på det 

tværsektorielle, desuden manglede oplægget fra IRF lidt kontekst. Det blev desuden 

adresseret, at der ikke var meget plads til diskussion qua at tidsplanen skred. 

Som opfølgning har de nordjyske deltagere i udvalg ved IRF adresseret, at der er behov 

for at IRF i deres materialer/arbejder øger det tværsektorielle sigte. 

 

2. Fokus på antibiotika 

På mødet blev sat fokus på brugen af antibiotika i Region Nordjylland 

2.1. Kort om ny DANMAP-rapport fra Statens Serum Institut. (Pressemeddelelse ved-

lagt)  

Udskydes til mødet d. 21. november 2019. 

 

2.2. Oplæg om arbejdet med læring og kvalitetsteam vedr. antibiotika i RN, herunder 

data for brug af antibiotika i RN. Oplæg ved specialkonsulent Monica Guldager 

Terkelsen, Kvalitet og Forbedringsprocesser. Se bilag til pkt. 2.2 

Monica Guldager Terkelsen holdt oplæg. 

Afsluttende rapport vedr. LKT arbejdet er vedlagt referatet som bilag. Eftersendes. 

Der var spørgsmål til, hvad målsætningen er fastsat ud fra, herunder hvad rationalet er 

ift. at det er reduktion på 10 pct. der anses for det rette niveau. Det er en national fastsat 

målsætning (SUM og SST). Formentligt fastsat ud fra empiri. 

 

2.3. Oplæg om arbejdet med antibiotika i almen praksis v/ Thomas Gregersen, Læge-

middelenheden, NordKAP  

Pressemeddelelse IRF 

LME fortalte om de mangeartede indsatser, der har været i gang på området. Rækkevi-

den af indsatserne er afhængig af, at det er frivilligt for de praktiserende læger at sige ja 

til tilbud fra LME, herunder praksisbesøg. Det er vurderingen, at der gennemsnitligt er 

ca. 60 pct. af praksis, der ønsker besøg. 

Desuden blev orienteret om, hvordan LMEs indsatser tænkes i relation til overenskom-

stens klyngearbejde.  

 

Der spørges ind til ift. seneste DANMAP-rapport om der er undersøgt for om faldet i brug 

i almen praksis har medført et øget antal indlæggelser med antibiotikabehandling i hospi-

talsregi. Der er fokus på rapporten på et af de kommende møder i FF. 

 

2.4. Skifte fra IV til peroral – Fokus på hvordan der kan sikres skift, når det er muligt? 

Oplæg ved Samuel Azuz, Klinisk Farmakologisk Enhed 

Power point-oplæg er vedlagt referatet som bilag. 

Der var en faglig drøftelse af kriterierne for at skifte til per-oral. Der drøftes det anvendte 

kriterie om at patienterne skal være afebrile.  

Den udarbejdede skifte-tabel i vejledningen kan eventuelt understøtte arbejdet. 

Der ses potentialer i, at der skabes og fastholdes et implementeringsfokus på området.  

Området er ligeledes et fokusområde for medicinservice på Sygehusapoteket. 

 

2.5. Pencillinallergi og præsentation af et projekt ift registrering af CAVE for penicillin. 

Oplæg ved Lars Peter Nielsen, Klinisk Farmakologisk Enhed 

Power point-oplæg er vedlagt referatet som bilag. 
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Oplægget indeholdt bl.a. en gennemgang af kategorisering/risikostratificering, udred-

ningstabeller efter mistankeprofil samt krydsreaktivitet. 

Under oplægget blev understreget, at det er væsentligt at observerede allergi-sympto-

mer dokumenteres i CAVE-feltet.  

 

I forlængelse blev orienteret om, at der er udarbejdet forslag til et forskningsprojekt ved 

KFE om CAVE-gennemgang med henblik på at afdække hvordan der kan sikres en 

bedre CAVE-registrering og få slettet de registreringer, der ikke længere er relevante.  

´Der var en generel snak om, hvad er optimal registrering og indhold i CAVE-feltet. Her-

under drøftes at der nationalt arbejdes på et CAVE-register i FMK. 

Der aftales opfølgning på emnet, herunder opfølgning på arbejdet med CAVE-register. 

 

Nyudgivet instruks vedrørende udredning antibiotikaallergi er vedlagt referat som bilag; 

DSA Retningslinjer for udredning af antibiotika-allergi med særligt fokus på penicilliner. 

 

2.6. Generel drøftelse og ideeudveksling om brugen af antibiotika, herunder om der 

evt. er mulighed og/eller behov for andre udviklingstiltag på området. Herunder di-

alog om, hvordan og hvilken rolle LMK kan og bør have på området. Endvidere 

vendes behov for opfølgning på antibiotikaområdet i Fagligt Forum. 

Det blev under punkt 2.2 drøftet om LMK kan tage en rolle ift. at følge op på antibiotika-

indsatsen nu hvor LKT arbejdet afsluttes. Det var der fra Fagligt Forum opbakning til.  

Det kan for eksempel ske ved opfølgning på forbruget på antibiotika samlet, og de tre 

kritiske (bredspektrede).  

Det blev drøftet, at nogle af de emner, der fortsat kan arbejdes videre med – og som 

også har været i fokus i den eksisterende indsats - vil kunne være: 

- Profylakse til kirurgiske indgreb 

- Skift til peroral antibiotika  

- Pencillinallergi   

 

Der vil generelt løbende blive fulgt op på antibiotikaområdet i Fagligt Forum. Formand-

skabet foreslår konkret, at der på mødet d. 24. februar fremlægges forslag til en plan for, 

hvordan emnet skal følges i regi af Lægemiddelkomiteen løbet af 2020-2021, herunder 

forslag til indsats på hospitalerne. Planen skal fremlægges til godkendelse i Strategisk 

og Økonomisk Forum i Lægemiddelkomiteen med henblik på at sikre rette ledelsesfokus 

og –støtte. Den faglige opfølgning på planen placeres i Fagligt Forum. 

 

3. Nyt fra Medicinrådet 

Carl-Otto Gøtzsche præsenterede baggrunden for Medicinrådet. Herunder om etableringen, og 

udspringet fra de tidligere KRIS og RADS, samt organisering, og det regionale fokus på at sikre 

repræsentation i de relevante fagudvalg under MR. 

Herunder orienteres om evalueringen af Medicinrådet, og de forbedringsforslag det har afsted-

kommet. Herunder overgang til QALY som vurderingsmetode, øget fokus i MR på produktion af 

behandlingsvejledninger og særlig stillingtagen til området for sjældne sygdomme (hvor det 

materiale der forefindes kan være på et lavt niveau ift. hvad der kendes indenfor klinisk forsk-

ning), hurtig sagsbehandlingsflow i MR og forslag til optimering af sagsgange, samt processer 

for udpegning og genudpegninger. 

Det blev specifikt drøftet, hvor meget komitéen har brug for at få at vide på området. Det blev 

besluttet at det områdespecifikke vil blive rettet til relevante specialer, mens mere generelle for-

hold i relation til MR vil blive orienteret til LMK. 
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Spørgsmålet omkring kompensation til regionale deltagere i MR-arbejdet blev vendt. Fx be-

skrev Charlotte B. Rotbøl, at hendes vurdering er, at i onkologien anvendes svarende til ca. en 

halv speciallæge til at deltage i fagudvalgsarbejdet. Emnet vendes løbende i LMK, sidst på 

møde d. 13. maj 2019. Det vendes, at det ligeledes er et emne, der skal og allerede bliver rejst 

fra fx de lægelige selskaber.    

 

4. Nyt fra Tværregionalt Forum for Koordination af Medicin 

Birgitte Klindt orienterede kort om Tværregional Forum for Koordination af medicin, herunder 

Danske Regioners Medicin- og Behandlingspulje, der som noget nyt vendes i TFKM. Formen 

herpå er endnu ikke landet helt, og drøftes på næste møde i TFKM. 

Der kan læses mere om TFKM: https://www.regionh.dk/til-fagfolk/Sundhed/kvalitet/Tvaerregio-

nalt-forum-for-koordination-af-medicin/Sider/default.aspx 

 

5. Nyt fra Lægemiddelkomitéen  

v/Formandskabet for Lægemiddelkomitéen  

5.1. Orientering om høringsproces ifb. med forslag fra Specialistgruppen for Respira-

tion om etablering af Center for Biologisk Behandling (oplæg og høringsmateriale 

vedlagt) 

Der var enighed om, at det er godt, at der samles kræfter på et stort område, hvor der er 

relativt set lidt kapacitet. 

Det vendes, at det er vigtigt at have pædiatrien og almen praksis med på området. 

 

Det drøftes om, hvorfor der er tale om et center for biologisk astmabehandling. LMK fore-

slår at betegnelsen ændres til ’Center for svær astmabehandling’. Oplægget rettes til. 

 

Det blev besluttet at Formandskabet for LMK tager særskilt møde med formanden for 

Specialistgruppen om den videre proces. 

 

5.2. Orientering om at PRI-dokument om retningsgivende dokumenter under Lægemiddelko-

mitéen er godkendt og lagt i PRI (https://pri.rn.dk/Sider/30241.aspx). 

Orientering blev taget til efterretning. 

 

5.3. Orientering om LMK info, august 2019 (vedlagt som bilag) 

Orientering blev taget til efterretning. 

 

6. Medicin ved udskrivelsen: Dokumentation ved sygeplejersken i Columna Medicin – Drøf-

telse af forslag og implementering 

Lægemiddelretningslinjegruppen har rejst forslaget til drøftelse i Fagligt Forum. Jævnfør bilag 

til pkt. 6.   

Flyttes til mødet d. 21/11, da der på grund af fremskredet møde ikke vurderes at der er tid nok 

til at behandle punktet. 

Klinisk Kvalitetskoordinator Susanne Bünger inviteres med på mødet. 

 

7. Arbejdet med medicinudgifter i det kliniske arbejde 

Der var en kort drøftelse af overvejelser og forhold der fylder i den kliniske dagligdag. Det vil 

være et emne, der løbende og i varierende kontekst vil blive drøftet i fagligt forum. 

 

https://www.regionh.dk/til-fagfolk/Sundhed/kvalitet/Tvaerregionalt-forum-for-koordination-af-medicin/Sider/default.aspx
https://www.regionh.dk/til-fagfolk/Sundhed/kvalitet/Tvaerregionalt-forum-for-koordination-af-medicin/Sider/default.aspx
https://pri.rn.dk/Sider/30241.aspx
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8. Eventuelt 

Information: Der kan hentes mere viden om lægemiddelområdet på den nyoprettede side på 

Personalenet: https://personalenet.rn.dk/AndreIntranet/sundhed/Laegemidler/Sider/de-

fault.aspx 

Læs fx om regionens Lægemiddelprogram og De Særlige Medicinindsatser. 

Siden er under udvikling, og udbygges løbende. 

 

Sygehusapoteket orienterede om, at der er udarebjdet forslag til formaliseret samarbejde mel-

lem klinikken og apoteket, herunder forslag om godkendelse af at der er en  Medicinansvarlig 

overlæge og kontaktsygeplejerske på afsnittene. Oplægget er efterfølgende sendt ud til Læge-

midelkomitéen til godkendelse, svarfrist 5. november 2019. 

https://personalenet.rn.dk/AndreIntranet/sundhed/Laegemidler/Sider/default.aspx
https://personalenet.rn.dk/AndreIntranet/sundhed/Laegemidler/Sider/default.aspx
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